
El COB debuta amb
victòria i el BFS és

seté a la lliga d'honor

El Parc Eòlic del Maestrat
podria perjudicar les aus

del Delta de l'Ebre

ENTREVISTA: Geroni SalvéKkriGerardolaragoza
parlen del seu debut ales festes taunnes
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ha estat més buscar els titulars i
les fotos, que la dels fets reals
que precisa una població de
l'entitat de Benicarló, a la que
perfectament se la pot batejar
com la capital cultural de la
comarca. I per mèrits propis, no
dels diferents regidors que hi ha
hagut.

Dèiem que el patrimoni se
segueix destruint dia a dia. Son
molts els exemples: la llotja, la
Parreta, el bar de Curro, les
drassanes, el Molló del terme,
les casetes de volta, l'antic far, la
nostra memòria històrica, l'etno
logia pròpia, les danses, els ofi
cis antics, la llengua... ¿Arribarà
el moment en el que la política
demostrarà el mateix interés per
l'urbanisme que per la nostra
cultura i patrimoni? Ho dubtem.

No volem dir que els regidors
de torn ho han fet tot malament,
però a la vista de les coses ...

Mentrestant ens queda confiar
en un canvi de govern o be en
un canvi de xip, que probable
ment mai arribarà a les files del
Partit Popular ja que en el fons
ells no estan per aquestes
coses.

Acabem amb un consell per a
tots aquells que us estimeu el
patrimoni i voleu una cultura
viva. Quan veieu nous atemptats
feu com nosaltres: 1, 2, 3 i fins a
10 respireu ...

Aquesta setmana La Veu de
Benicarló analitza la política cul
tural que ha 'perpetrat' el Partit
Popular de la nostra ciutat en els
darrers anys. Exemples i/·lustra
tius com l'injust tros de ferro que
alguna 'ment-totxo' ha ideat per
a la coberta del Convent de Sant
Francesc posa en evidència la
política xapussera que s'ha fet
sobre el - cada vegada menys
patrimoni local.

S'han tombat palauets en ple
casc històric, s'elimina l'empe
drat d'alguns carrers per asfal
tar-lo, es falta el respecte que
els aljubs del nostre terme es
mereixen amb restauracions de
jutjat de guàrdia, es destrueixen
quasi a diari elements arquitec
tònics rurals que per suposat no
figuren a cap catàleg i es mante.
nen joies i col·leccions privades
cedides a l'ajuntament en el més
absolut oblit.

Front a polítiques il·lusionants
de creació de noves infrastructu
res culturals com Biblioteques,
un palau de congressos amb el
seus centres culturals s'opta per
remodelar, amb més o menys
gràcia, edificis antics i amb
seriosos problemes de manteni
ment i impossibilitats de qualse
vol creixement. La política cultu
ral amb les entitats del nostre
municipi ha estat clientelista i
paternalista, on una de les
obsessions del regidor de l'àrea

Segueix l'anàlisi

CARXOFA: ben torrada per a l'associació Diàbolus pel magnific concert que van
oferir el passat dissabte. Els músics a més de tocar, i molt bé que ho van fer, ana
ven comentant les obres. Va ser un concert didàctic que tan bé ens haguera pogut
anar a tots.

EL TEMA

El Partit Popular té la cul
tura en un estat d'aban
donament total. Veiem
alguns exemples

DES DEL 18 D'AGOST

DE 1995

EDITORIAL
La Veu segueix amb l'anà
lisi de la gestió del pp al
front de les diferents
àrees de gestió municipal.
Seguim amb la cultura i el
patrimoni

SENYORA GARCIA

Carta del lector que ana
litza amb profusitat els
continguts de la darrera
Veu de Benicarló publica
da

CULTURA

L'Associació Diabolus fa
un concert del quartet de
l'Aliança. Opinions sobre
els barracons

ESPORTS

El FC Barcelona es va
convertir en vencedor del
VI Torneig Junior Ciutat
de Benicarló que va orga
nitzar el Club Bàsquet
Benicarló i va comptar
amb ¡¡·Iustres visites

PANISSOLA: per a la mateixa associació Diàbolus per la poca publi
citat que va fer del concert. Va ser una vergonya, n'eren quatre. I de passada per
al megaregidor, en aquest cas de cultura, que tampoc informa de dels actes cul
turals que es fan al poble. On estan aquelles targes que feia JL?



~ ~ ~ EL TEMA ......

Analitzem la cultura
Patrimoni cultural i infrastructures son els grans oblidats del Partit Popular

~ I

text REDACCiÓ

IJJ a cultura a Benicarló està
malalta i ningú la cuida. Ni
tan sols l'han dut al
metge. Aquesta setmana

La Veu analitza fil per randa tots els
aspectes culturals de la ciutat i ha
arribat a la conclusió que el diag
nòstic és "abandonament i deixa
desa total".
El nostre màxim responsable en
Cultura, el megaregidor Flos, no ha
tingut mai especial cura amb els
aspectes culturals d'aquesta ciutat,
però ara sembla que les excessi
ves responsabilitats que atresora
l'han superat i provoquen que, en
aquests moments, tinguem que
patir les conseqüències d'una polí
tica cultural nefasta.
La causa d'aquesta situació està
clara després d'analitzar diversos
paràmetres: no existeix una direc
triu cultural definida, seguim treba
llant corrents i així ens llueix el pèl.
La cultura està malalta a Benicarló
i ningú la cuida. Acompanye'ns pel
petit recorregut que hem traçat i ho
comprovarà.

MENYSPREU AL VALENCIÀ:
Poca embranzida se li dóna al
valencià des del consistori. La nos
tra llengua es veu arraconada de
primer moment, tant en publica
cions, com en campanyes de pro
moció i en l'ús diari. Sembla menti
da que la majoria dels benicarlan
dos utilitzen la seua llengua per a
expressar-se en ella. El valencià
està en el carrer, però el consistori
no fa res per conservar-lo i poten
ciar-lo.

CENTRES EDUCATIUS: Les man
ques dels centres educatius de la
ciutat són evidents:
lES Joan Coromines: té pendent la
reforma de l'ala on deurien
instal·lar-se els tallers. Conselleria

té aprovat el projecte, però ni tan
sol s'han licitat les obres. Mentre,
els alumnes de Hostalera i Fusta es
veuen obligats a rebre les classes
pràctiques en les instal·lacions del
Servef i els professors, a despla
çar-se d'un centre a un altre.

lES Ramón Cid. Disposa d'aules
d'educació infantil que en aquests
moments no s'utilitzen, Les
instal·lacions acollien la seu de la
Universitat Popular fins que es va
construir el nou edifici. Ara, les ins
tal·lacions romanen tancades i
degradant-se, mentre els nens del
Ródenas reben classes en barra
cons i el Sr. Flos declara pública
ment que caldrà cedir uns terrenys
en la partida Sanadorlí a
Conselleria per a construir un nou
col'legi a Benicarló.
C.P. Eduardo Martínez Ródenas.
Alumnes en barracons. S'amplia el
pati asfaltant uns terrenys que no
se sap d'on els hi ha tret l'ajunta
ment. Allí és on va l'ampliació del
col'legi que, segons mega-Flos,
començarà a construir-se aviat ja
que Conselleria té a punt el projec
te per a licitar les obres.
C.P. Francesc Català. Finestres
d'habitatges particulars que s'obren
a patis escolars, construccions que
escanyen l'edificació escolar. I el
millor de tot. El pati del col'legi està
catalogat com zona esportiva, no
escolar, no se sap perquè. Els

constructors, per tant, poden edifi
car el que vulguen als voltants del
col·legi.

RÀTIOS ESCqLARS. Tots els cen
tres públics de la població tenen la
ràtio trencada. Malgrat les declara-

cions de Flos, al setembre es van
inscriure seixanta nous alumnes, i
no 44 com va explicar. Se li van
perdre alumnes pel camí.

CONSELL ESCOLAR MUNICI
PAL. S'ha convertit en només una
junta d'escolarització ja que ha per
dut tota l'operativitat que deuria
tenir. La seua única funció en
aquests moments és repartir alum
nes pels centres escolars en el
moment de la matriculació. D'altra
banda, cada consell escolar dels
diferents centres que existeixen en
la ciutat té assignat un regidor
encarregat d'assistir a les reunions
que se celebren com a represen
tant de l'ajuntament. La majoria de
regidors es veu que no s'acorden
d'aquesta 'petita' responsabilitat.

CONSERVATORI MUNICIPAL DE
MÚSICA: S'ha convertit en un con
servatori comarcal pagat pels beni
carlandos. La qualitat del professo
rat és poc menys que mínima ja
que a causa de els ínfims sous que
es paguen, el professorat de quali
tat prefereix anar-se a altres con-
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La cultura no funciona •••
servato!is quan té l'oportunitat. Per posar un exemple, els
professors de l'escola de música que té la banda tenen
major titulació que els del conservatori. El conservatori
manca d'accessos adaptats per a minusvàlids.

ORGANISMES AUTÒNOMS: L'Ajuntament va eliminar
els organismes autònoms, però no va presentar cap alter
nativa a canvi. Ara, les subvencions i els convenis que se
signen amb les diferents associacions de la ciutat es fan
de manera unilateral entre el consistori i l'entitat. No exis
teix, com abans, un òrgan on es debatia com repartir les
subvencions i els diferents convenis que se signaven. Les
associacions, s'han quedat, per tant, sense veu ni vot
en el consistori. Aquesta situació podria beneficiar a
determinades entitats ja que ningú sap el que se li assig
na a la resta d'entitats.

PUBLICACIONS SUBVENCIONADES: No existeix una
relació de possibles publicacions que el consistori pogués
promocionar, ni un òrgan que decidisca quins es publi
quen i per tant, no hi ha una línia editorial definida en les
publicacions que realitza el consistori. Els llibres es publi
quen al"tún tún", es presenten, es reparteixen uns quants
i la resta, s'abandona en caixes en l'andana de l'ajunta
ment.

BIBLIOTECA DEL MARQUÈS: El consistori és propietari
del llegat bibliogràfic del Marquès de Benicarló. Els llibres
no estan catalogats i només uns quants s'exposen en les
prestatgeries del saló noble de la casa consistorial. La
resta, en caixes escampades per racons de tot l'edifici. Es
conserva tot el llegat?
EDIFICIS SENSE PROJECTE DEFINIT: Benicarló conta
rà en breu amb una sèrie d'edificis que en teoria tindran

un ús cultural, però per als quals no hi ha definit encara
un projecte, ni individual ni col·lectiu. Son:
ANTICS MAGATZEMS DE LA MAR: L'ajuntament pretén
crear una escola taller o un taller d'ocupació per a restau
rar aquests antics magatzems. La seua intenció, és des
tinar l'edifici a usos culturals, però encara no se sap què

es farà en ell.

TEATRE AUDITORI: Es redacta un projecte que no se
sap on es construirà ni tampoc per al que servirà. Les
sospites indiquen que set-centes butaques només es
podran omplir amb les presentacions falleres, i que
aquest podria ser l'ús principal que tindrà l'edifici.

AUDITORI MUNICIPAL: Es realitzen inversions de millo
ra sense sab~r quin serà l'ús que tindrà l'edifici quan es
construisca el nou teatre-auditori.

CONVENT DE SANT FRANCESC: Encara no se sap
amb claredat què es farà ni per a què servirà l'edifici. Amb
només dues persones, es pretén engegar, al juny de l'any
que ve, el Centre Cultural ( ja no és Museu de la Ciutat,
ara és centre cultural. Perquè?). Es pretén obrir un taller
de restauració perquè els nens de les escoles que ho visi
ten puguen fer pràctiques en aquesta matèria sense que
existisca un tècnic especialista en Restauració al capda
vant. El sòl del claustre s'ha canviat diverses vegades.
Que coneguem, ho va instal·lar l'Escola- Taller, però a l'ar
quitecte que es va posar al capdavant de les obres quan
va finalitzar aquesta, no li va agradar i ho va canviar. Les
instal·lacions de climatització també van tenir la culpa
d'un altre dels canvis. I referent a aquestes instal·lacions.
Perquè es va permetre instal·lar el macro-monstre central
sobre la façana de l'església?
L'aparell en qüestió és visible des de diversos punts de la
plaça, extrem aquest que incompleix diversos dels arti
cles de la Llei del Patrimoni Valencià. La solució de
col·locar un disimulador davant no ha fet si no empitjorar
les coses. Segueix pendent la restauració de la capella
(un espai cultural més)i la solució a les humitats de la
façana. Per cert. No cal perdre's els llums ultramodernes
que s'han col·locat en una de les escales de l'edifici.
Totalment integrades, si senyor.

CASA DEL MARQUÈS: Segons s'anuncia a bombo i pla
terets, està pròxima la seua compra, encara que sembla
que 'algú' no s'ha assabentat. No obstant això, no se sap

....................................................................................
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••• i el patrimoni tampoc
l'ús que tindrà en un futur. Tampoc
en aquest cas existeix una política
de gestió definida.

PUIG DE LA NAU: Continua sense
desenvolupar-se tot el potencial
del jaciment, que deuria contar a
hores d'ara, amb el conjunt pràcti
cament restaurat i amb una perso
na que es dedique durant tot el dia
a ensenyar el jaciment. No hi ha un
trist fullet explicatiu en condicions
que detalle les diferents parts del
conjunt. El visitant es va amb les
mans buides. No hi ha vigilància en
el jaciment. El Kilix i el Tresor tro
bats al Puig estan a Castelló, en
comptes d'exposar-se a Benicarló,
que és on correspon. No s'han ini
ciat els tràmits per a reclamar-los.
La resta de peces importants que
es van trobar en les excavacions,
estan exposades en pèssimes
condicions de conservació en els
baixos del Museu Arqueològic.

POBLAT DE LA TOSSA.: La mina,
que es troba en terme municipal de
Benicarló, deuria protegir-se, igual
que les restes arqueològiques com
ara les muralles defensives.

PATRIMONI RURAL DISPERS:

S'estan perdent sénies, nòries,
bancals , construccions de pedra
seca i tot tipus de construccions
singulars que fort)len part d'un lle
gat agrari i de una part de la
Història no tan llunyana, de la ciu
tat. Pel terme municipal existeixen
edificacions singulars que són
mereixedores, com menys, de ser
declarades com BIC. No estan ni
tan solament catalogades. Com no
ho estan els arbres monumentals
que existeixen dintre del terme, per
exemple les oliveres, de les quals
es conserven magnífics exem
plars. L'ajuntament és propietari
d'una sénia, situada al final del
carrer Navarra, que podria rehabili
tar-se i convertir-se en Museu
Etnològic de la ciutat. Però el PP
prefereix declarar-lo en ruïna i
demanar permís per a derrocar-lo.
Per no parlar de la cacarejada 'res
tauració' que es va fer als aljubs de
Benicarló. Ara són zulos irreconei
xibles.

BIBLIOTECA MUNICIPAL: No té
sortida d'incendis, ni accessos

adaptats per a minusvàlids. Els lli
bres són antiquats i en la major
part dels casos, es troben en mal
estat de conservació. Les depen
dències són petites per a la
demanda existent. Quan es com
prarà l'edifici annex per a fer l'am
pliació?

ENTITATS LOCALS: La desapari
ció del OAC les ha deixat despro
tegides, sense veu ni vot. Alguna
cosa passa en el Departament de
cultura, que no és capaç d'impedir
que els actes culturals convocats
per les diferents entitats no es sola
pen. Cap de setmana, dos actes
alhora com a mínim. No hi ha més
dies en la setmana? No hi ha ningú
que reparteixi actes i horaris?
Només la plaça de Sant Bartomeu
i l'Auditori Municipal valen per a fer
actes culturals? A més, el consisto
ri demanava a les diferents entitats
que elaboressen un programa
anual d'activitats. Era una de les
condicions per a accedir a les sub
vencions. Si les entitats realitzen
aquest esforç l'ajuntament no pot
fer una programació cultural
anual? És incomprensible.

El Bloc critica el model de festes
text NATALlA SANZ

El Bloc per Benicarló dubta que el model de Festes
Patronals que existeix en l'actualitat és el que corres
pon al que demanen els ciutadans benicarlandos. José
Luis Guzman, portaveu dels nacionalistes benicarlan
dos, ho ha plantejat aiXÍ, ja que, assegura que elmodel
actual es ve repetint des de fa molt temps.

Guzman planteja que seria necessari revisar un fet
que es repeteix massa sovint com és la coincidència
d'actes del mateix tipus o "si no seria millor fIXar-se
més en la qualitat que no en la quantitat d'actes i apor
tar espectacles que no tenim ocasió de veure a la nos
tra ciutat" .

L'edil del Bloc assegura que els integrants de la
comissió de festes tenen capacitat suficient per a des
envolupar un bon programa d'actes "si la tutela polí- .
tica no impedisca que les coses puguen sortir bé" i

demana una certa independència per a la Comissió de
Festes de''! Ajuntament, i un pressupost dotat digna
ment.
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Senyora Garcia
Això és el que vaig saber llegir en l'anterior número de la seua revista, el 449

text EL LECTOR

11
questa setmana veu la

~ llum el número quatre
cents cinquanta de La
Veu. Suposo que seria

qüestió de felicitar-nos una mica
per la fita aconseguida. Encara que
només suposa un número rodó, cal
reconéixer un cert mèrit a l'esforç
efectuat per aquells que han posat
el seu gra de sorra en aquest utò
pic projecte. Esperem que l'arriba
da al cinc-cents siga celebrada
amb un especial ressò.

Podria compartir -o no- les notes
que li han posat al nostre alcalde
amb motiu dels exàmens de
setembre. Per suposat, tot suspés.
No esperava una altra cosa. Dins
l'exhaustiu repàs a l'urbanisme
penso que s'han deixar la conclu
sió. La lectura de l'anàlisi urbanísti
ca m'ha recordat allò del catecisme
que deia "estos mandamientos se
resumen en dos, amaràs a Dios
sobre todas las cosas y al prójimo
como a ti mismo". Jo també vull
resumir els vint-i.quatre punts (que
encara podrien ser alguns més) en
dos. El primer és la manca de les
infrastructures bàsiques necessà
ries per a fer de Benicarló una ciu
tat moderna i sostenible. El segon
és la conversió del nostre poble en
paradís de l'especulació més sal
vatge que mai no s'ha vist en la
nostra història local. Ja que vaig
embalat i resumint, queda ben clar
que aquestos dos supòsits es
poden resumir en un, amb la qual
cosa arribem allà on jo volia arribar:
la inexistència d'un projecte seriós
de ciutat. No saben què volen. Van
legislant sobre la marxa, a mesura
que van sortint les coses. Un
exemple molt clar el trobem a la
carretera vella de Peníscola, a l'al
çada del càmping "el tordo y el
olivo", on els constructors s'han
menjat els metres que tots els
altres propietaris havien deixar per
tal de fer la carretera més ampla.

Pàgina cinc dedicada, tota ella,
al superregidor Flos. Han netejat el
Barranquet. Allò que hauria d'esde
venir la cosa més normal del món
es tracta com una notícia impor
tant. A la part de baix, Flos diu que
hi ha onze parcs infantils que s'han
de renovar. Molt bé. Ja feia temps
que s'hauria d'haver fet i me n'ale
gro molt. Malgrat tot, per més i més
que m'he esforçat només me n'han
sortit nou tot i haver contat allò que
hi ha al barri dels mariners i supo
sant que pels voltants de l'edifici
dels Caps de Família hi haja algun
gronxador, balancí o tobogan, que
no ho sé. Però una cosa tinc clara,
si Flos diu que n'hi han onze, onze
n'hi haurà.

La pàgina set, també monogràfi
ca per a Flos. Aquest home no
para. A vore si algun dia li donen
una carxofeta, encara que només
siga per les coses que porta pel
cap. Anant a la informació, no sé
com s'acabarà això del Convent de
Sant Francesc ni quants diners ens
costarà, perquè si fem cas a allò
que diu els regidor, no ens vindrà ni
un cèntim de cap institució que no
siga l'ajuntament. Una altra brillant
gestió del nostre diputat Mundo per
la conselleria de Cultura i
Patrimoni. Així m'agrada. També es
parla a la mateixa pàgina d'obres
als col·legis. Això sí que és de jutjat
de guàrdia. Un nyap darrere l'altre.
Com es pot jugar així amb l'educa
ció dels nostres fills?

Les pàgines de miscel·lània són
molt divertides. M'agrada la conti
nuHat de J.Cos i els seus coneixe
ments musicals, però no entenc
per què han llevat el títol de la sec
ció ("la meua banda sonora") que
estava molt bé perquè em sembla
que a partir d'ara també serà la
meua. Tolito dedica la seua secció
al regidor de festes i falles (mès del
segon que del primer). Ja fa massa
temps que estava tranquil, que no li
deia res ningú. Pobre xic. Només li
han sortit bé els bous. Que faça un
referèndum a veure quines actua-

cions vol la gent. O potser la gent
no en vol. O sí. A la foguera els crí
tics.

He llegit amb veneració la prime
ra etapa del nou viatge del nostre
pelegrí. M'agrada més pelegrí que
això que diuen vostés de "cami
nante", que no sé d'on s'ho han
tret. Comencem forts. La pobra
Rosa enganxada... ¡pel coll! a les
portes d'un tren regional de la
Renfe. Quin esglai. La monja
sense saber què fer, el revisor
sense aparéixer, l'alarma sonant, el
dos pelegrins estirant un de cada
porta. Afortunadament l'han deslliu
rada. Si això els passa el primer
dia, no em vull imaginar com serà
la resta.

San Abdón es lamenta del terri
ble so que produïa el concert de
Siniestro Total. Ell encara va
aguantar hora i mitja. Jo només
dues cançons. Quina decepció. Hi
ha qui millora amb els anys, però
també n'hi ha d'altres que entren en
un procés degeneratiu que els mal
met.

No diré res de l'article de Raül
Burriel perquè hi estic totalment
d'acord.

Esports. Debut amb victòria del
futbol sala. Samarreta on gairebé
es veu més "Castellón" que
Benicarló. Que quede clar. Vuelta
Ciclista a España. Paga la pena els
diners que ens ha costat?

Torneig Junior de Bàsquet. Així
sí.

L'ESPIFIADA DE LA SETMANA
A la pàgina set es diu que els

xiquets de Benicarló començaran
les classes un dia més tard que la
resta d'alumnes del País Valencià.
El col'legi de les monges de la
Consolació és l'únic que va fer
festa eixe dia. Pregunta: tots els
xiquets de Benicarló van a les mon
ges? Encara més: els xiquets que
no van a les monges no són de
Benicarló?

• • •• • • • ••• • • •• • • • • • • • •• • ••••• • • •• • • • • ••• • • • •• • • • •• •• • • •• • • • • • • • • • •• • • ••• •• • • • • • • • • •
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Concert del Quartet l'Aliança
text NATALlA SANZ

El quartet de corda Aliança,
format per membres de
l'Orquestra Ciutat de Barcelona,
va oferir el dissabte a la nit un
concert comentat a Benicarló.

El programa va estar integrat
per fragments d'obres molt cone
gudes de Mozart, Bach, Rayn o
Vivaldi ¡ cançons populars. A tra
vés de la interpretació d'aquestes
partitures, els membres del quar
tet van anar desvetllant les possi
bilitats sonores dels instruments
de corda, mitjançant exemples
pràctics. Així mateix, van explicar
conceptes tals com la melodia,
l'harmonia o el ritme. El públic
assistent, en la seva major part
profà en la matèria, tenia d'aques-

ta manera la possibilitat d'apro
par-se al coneixement de concep
tes fonamentals i claus de la músi
ca clàssica i contemporània.
L'acte va estar organitzat per

l'Associació Cultural Diabolus i es
va portar a terme en l'Auditori de
Benicarló.

Contra els barracons Tolito

text NATALlA SANZ

La conselleria de Cultura,
Educació i Esport ha tret a con
curs els últims projectes bàsics i
d'execució amb l'objectiu d'eli
minar les instal·lacions educati
ves provisionals cròniques de
centres públics del Pais
Valencià. Entre els 77 centres
que seran objecte de millora, es
troba el CEIP Mestre Eduardo
Martínez Ródenas a Benicarló,
que s'ha vist obligat a iniciar el
curs amb barracons instal·lats
en el pati per a poder acollir als
alumnes que s'han matriculat.
La convocatòria va encaminada
a la redacció del projecte bàsic i
d'execució, redacció de projec
tes d'instal·lacions i estudi de
seguretat i salut, adreça d'obra,
adreça d'execució d'obra, direc
ció de projectes d'instal·lacions i
coordinació de seguretat i salut
relatiu a centre docent. La trami
tació del procés és ordinària i el

procediment obert, mentre que
la forma d'adjudicació es farà
mitjançant concurs. El pressu
post de licitació és de
192.054,78 euros.
Amb aquesta mesura es culmi
na el pla de xoc anunciat el pas
sat mes de juliol per a eliminar
les instal·lacions prefabricades
de 77 centres públics de tota el
País Valencià, per mitjà del pro
cediment d'adequació, reposició
o ampliació dels mateixos.
Aquest últim concurs té un cost
total de 5.292.922,48 euros.
Per províncies, a Alacant el cost
és de 3.455.752,52 euros, a
Castelló és de 932.196,84
euros i a València és de
904.973,12 euros. Cal recordar
que eren un total de 380 les ins
tal'lacions, 252 aules a Alacant,
41 a Castelló i 87 a València.

El curs escolar ha arrancat a Benicarló
amb aules prefabricades. No és cap nove
tat dins el context de la Comunitat però si
que ho és al poble. Després d'anys xiquets
i xiquetes de la nostra localitat hauran d'a
prendre la lliçó dins els barracots que l'e
tapa ZapJana ha normalitzat a l'escola
pública valenciana. Són els afectats per la
greu malaltia que pateix el sistema educa
tiu valencià: la manca d'interès que per
ella demostra l'actual govern de la
Generalitat front la preferència pels cen
tres concertats. Lliures de tota culpa els
han descendit a la segona divisió de l'a
lumnat.

Davant aquesta situació l'IHustríssim
no ha previst cap procediment d'urgència
que evités la desagradable circumstància a
l'alumnat benicarlando. L'educació no ha
merescut pressa ni angoixa. No ha calgut
la foto de l'll'Justríssim tallant la cinta
inaugural envoltat de nens ansiosos per
estrenar una nova escola. L'ensenyament
en condicions dignes no s'ha qualificat ni
d'imprescindible ni d'extraordinàriament
beneficiós. Tampoc hem escoltat declara
cions de l'll'lustríssim assegurant que l'es
cola havia d'estar acabada inexcusable
ment per al nou de setembre, que res hi ha
més important al món que el futur del nos
tre jovent. No. Això no s'ha venut com a
dogma de fe.

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••
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"Volem que Benicarló recupere
d l-"Entrevista les festes ue qua ltat

text NATÀLIA SANZ

"Un bou i una vaca ofegats a
Benicarló". És l'únic titular que ha
quedat en premsa dels festejos
taurins celebrats en les passades
festes patronals. I això ha dolgut a
dues persones que han
treballat dur perquè
Benicarló tinga unes fes
tes de qualitat. Són
Geroni Salvador i
Gerardo Zaragoza, que
aquest any s'han fet
càrrec de l'organització
dels festejos taurins de
les festes patronals.
Quin és el balanç que
feu dels actes taurins
de les Festes
Patronals?
Molt positiu. La prova és
que la gent s'ha quedat
fins el final en totes les
exhibicions i ha aplaudit
per primera vegada en molts anys
a la plaça de bous. La satisfacció
més gran és que la gent ens ha
felicitat pel carrer i això ens omple
d'orgull, és un premi al nostre tre
ball.
Des de l'ajuntament també se'ls
ha felicitat públicament?
Sí, però a nosaltres personalment
no. Ho han fet només a través de
la premsa, però dóna igual, que
ens felicite la gent pel carrer és
més important per a nosaltres que
l'enhorabona dels polítics.
Què queda després de les fes
tes?
Molt disgust. Hem sofert una pres
sió mediàtica molt gran per la mort
de dos animals i se li ha donat una

magnitud inusual. En comptes de
fixar-se que els bous han estat
molt bons i que la gent ha quedat
molt contenta, al final de festes
només queda que s'ha mort un
bou i una vaca, quan el bou no va
morir ofegat com es va dir en prin
cipi.

I què va passar realment?
L'animal va morir d'una aturada
cardíaca, com va certificar el vete
rinari. Es podia haver mort en el
corral o en la plaça i de fet el
ramader ja no ho va treure en el
tancament perquè no ho va veure
bé. Però com es va morir quan va
caure en l'aigua, es va començar
a dir que va morir ofegat, i no va
ser així. Dol el mal que se li ha fet
a la festa del poble.
Aquest any, a més, s'ha fet un
esforç important per part de l'a
juntament per a adaptar les
barreres a la nova normativa.
Sí, però l'aparellador va dir que
canviessen la porta de les escales

d'accés al port, que era l'única
cosa que no complia la normativa
i el regidor no la va canviar.
A part d'això han rebut un
suport incondicional per part
del consistori?
No del tot. Nosaltres demanem
més col·laboració de la Brigada

d'Obres. Si es compro
meten han de complir.
Per exemple, el dia del
tancament de bous,
havíem quedat que quan
els animals baixaren a
l'esplanada de la llotja,
es tancaria aquesta
barrera perquè no torna
ren pel recorregut. Mitja
hora abans de comen
çar, ens van dir que si
volíem, que la muntarem
nosaltres. Si els bous
hagueren tornat, podrien
haver provocat una des
gràcia, perquè són ani
mals que les hi saben

totes. Tampoc teníem una cuba
per a regar la plaça, perquè la de
l'ajuntament no cap per la porta i
això desllueix els actes.
Pensen continuar l'any que ve?
La nostra intenció és estar dues o
tres anys organitzant els festejos
taurins, perquè volem que
Benicarló recupere el nom que
tenia, quan se celebraven festejos
de qualitat. Aquest any, per exem
ple, hem aconseguit que rama
ders importants vingen A
Benicarló. I volem que ho seguei
xin fent, perquè ells estan dispo
sats a tornar.
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Críticament colpit
La Guillotina

text ROBESPIERRE

Realment ha estat una repassada
en tots els termes. Vist el que han
escrit i, vist com de veritat estem i,
veient que no hi ha diferències con
siderables entre l'un i l'altre, em
sento colpit en el més profund del
meu ésser. Com hem pogut arribar
a aquest desgavell urbanístic?

Pel que se'ns ha indicat, açò és
una xicoteta mostra, només, de l'as_
pecte urbanístic. Si això només
reflexa una de les assignatures, que
ens passarà quan veiem la resta?

No vull ni pensar-ho. Podem que
dar-nos espatarrats de la gran quan
titat d'aspectes importants de la
nostra ciutat que han estat, i estan,
deixats de la mà de Déu. No sé, si
aquest atac furibund a la línia de
flotació del PP local obeeix a l'entra
da del curs escolar, i per analogia
calia fer-lo per l'entré del curs polític
o, perquè des de la seua revista, es
volen convertir en els abanderats,
versus potenciadors, del canvi polí
tic que des de fa temps sembla que
s'aveïna.

No ho sé. Sincerament no sé què
pensar. Sembla que no els faria
pena, un canvi polític a la nostra
casa gran. Diria més, sembla que
estan ajudant que açò es puga pro
duir. Imagino, que si la resta d'arti
cles sobre les diverses àrees supe
ses, segons el seus criteris, són tan
contundents i incendiaris com el de
l'urbanisme i, són capaços de crear
una opinió pública contrària, el PP
té les hores comptades.

Valga'm Déu, no em malinterpre
ten. No vull dir que no puga ser
necessari un canvi en la direcció on
va la nostra població, segurament
és més que necessari, però em pre
ocupa la capacitat dels altres dos
interlocutors que queden. I més,
havent vist com un d'ells es va mal
vendre la seua credibilitat, guanya
da en anys de dur esforç, per una
trista porció de poder i un ego enal
tit. I ara sembla que la cosa torna
pel mateix camí.

I em preocupa igualment, la
cohesió interna de l'altre interlocu
tor, que en fer-se efectiu el segon
pacte de la legislatura i per tant el

re-recanvi en el govern, pot tindre
un trencament intern que a la llarga
només afavoriria el PP. S'espera
molt del seu comportament envers
aquesta qüestió tant delicada, i més
quan en el primer round van encai
xar de forma lloable haver-se que
dat com a plat de segona taula.
Com diu la dita, "un avís per a nave
gants". Però ...

Si voleu que us diga la veritat no
ho sé, no sé què és el millor. Això sí,
més val ser reconegut per un treball
ben fet, per una credibilitat guanya
da a pols durant anys de treball ben
fet, que per la gola de voler estar al
poder. No ho sé, a mi personalment
no m'agradaria ser marcat amb el dit
com qui va aconseguir que la dreta
més cavernícola, amiga d'un
Benicarló desordenat i venut al totxo
més descarat, continue marcant els
designis de tots nosaltres. A uns
altres no ho sé.

De tota manera no em toca a mi
decidir. De moment...

Des del dia 27 d'agost al 5 de
setembre, a la ciutat anglesa de
Seffield, es van celebrar els Jocs
Mundials de Bombers, amb la
participació de més 40 països i
més de 200 bombers.

El benicarlando Julio Sànchez
Sendil, caporal del parc de bom
bers de Benicarló, va participar
en la disciplina de mitja Marató
quedant classificat en el primer
lloc de la sua categoria, a partir
dels 60 anys, quedant per tant

Campió del Món i aconseguint la
medalla d'or. Es dóna la circums
tància que Julio Sànchez, va ser
l'únic component del País
Valencià en aconseguir aquest
trofeu.

En aquesta prova van partici
par 250 bombers, dels quals 12
eren de la seua categoria. A la
general conjunta de totes les
categories va quedar el 50, enca
ra que el primer de la seua, amb
un temps de 1:28: 15.
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~ ~ ~ MEDI AMBIENT ~ ~ ~

De la síndrome Nimby a la justícia ambiental (2)

~
imby, l'acrònim de nat in my
back yard (no al pati de
darrere de casa), designa
l'actitud de refús que tenen

moltes persones front la ubicació prop
de casa seva d'una instal·lació que,
en teoria, beneficia a gran part de la
societat; Nimbys poden ser aboca
dors de residus, centrals d'energia,
presons, estacions depuradores... És
un fenomen social complex, caracte
rístic de les societats desenvolupa
des. En aquest article, tractarem d'es
brinar principis ètics i metodològics aplicables als Nimby
per una resolució més sostenible i justa.

Cap els anys 80 molts nord-americans manifestaven
actituds Nimby i, en canvi, els afroamericans, llatins o ame
ricans nadius es preguntaven "¿per què sempre al pati de
ma casa?" El principal corrent del moviment ambientalista
nord-americà, recolzat per blancs de classes miljana i alta,
es centrà en la conservació de la vida silvestre o en el con
trol de la població. Benjamin Chavis, cap de l'Associació
Nacional pel Progrés de la Gent de Color, encunyà el con
cepte "Racisme Mediambiental" com la discriminació racial
en l'acompliment desigual de les lleis i regulacions
mediambientals. La conscienciació originà el moviment per
la Justícia Ambiental. L'Ajuntament de Nova York, a finals
dels 60, decidí ubicar a Harlem Oest una gran depuradora
d'aigües residuals (edar) i no als barris rics del nord i sud.
Es construí una mena de parc públic sobre el teulat de l'e
dar com a compensació. La gent estava preocupada pels
olors fètids que suportaven els seus fills. El moviment eco
logista de Harlem Oest guanyà dos judicis a l'ajuntament
pels danys ambientals causats al barri, per més d'un milió
de dòlars El Racisme Ambiental mostra la relació entre la
desigualtat social i la desigualtat ambiental. Les classes
dominants, responsables dels majors impactes ambientals
generats pel sistema socioeconòmic, es protegeixen
"orientant' els efectes ambientals als territoris ocupats per
les minories racials. L'Administració Clínton tenia, inicial
ment, un fort compromís mediambiental. En 1994, es pro
mulgà l'Ordre Executiva 12898 "Justícia Mediambiental
per a les Poblacions Minoritàries" per a incloure conside
racions de Justícia Mediambiental als processos de deci
sió. Malauradament, l'aplicació no ha sigut massa efectiva.

L'aportació innovadora del moviment per la Justícia
Ambiental fou concebre el medi ambient no tant sols en
termes de conservació, sinó també en els de drets i justí
cia. Tot ciutadà té dret a un medi ambient sa i és injusta la
discriminació dels impactes ambientals cap els sectors de
població més febles. També té dret a fruir d'una part justa
de l'ambient i dels recursos naturals com aigua neta, terra,
aire net, energia, biodiversitat... Els drets ambientals for
men part dels drets humans.

Molt relacionat amb la Justícia Ambiental tenim el Deute
Ecològic. AI Deute Extem financer, generat pels préstecs i
exportacions dels països del Nord als del Sud, s'oposa un

Deute Ecològic creat per les exporta
cions del Sud al Nord a preus injusts
que no inclouen una sèrie de costos i
serveis ambientals proporcionats de
forma gratuïta. El saqueig i destrucció
durant el període colonial. L'extracció
desaforada de recursos naturals
(petroli, fusta, biodiversitat, minerals,
aliments... ) a preus baixos.
L'apropiació pel Nord de la major part
de la capacitat de fixació del diòxid de
carboni dels boscos del Sud.
L'aprofitament dels coneixements tra

dicionals de plantes agrícoles i medicinals. El dipòsit de
residus tòxics del països rics al Sud. Un cas recent ha sigut
el buc MV Ulla amb 2200 tones de cendres tòxiques 
riques en crom VI, element cancerigen - provinents de cen
trals tèrmiques espanyoles i destinades a Argèlia que s'ha
enfonsat en aigües turques. La quantificació del Deute
Ecològic té una sèrie dilemes com són la fixació del valor
econòmic de qualsevol element de la biosfera, però
segons ecomistes com Martínez Alier, és molt més gran
que el Deute Extem. El Deute Ecològic té un clar aspecte
territorial i ens suggereix conceptes com el de peljada eco
lògica (Wackèrnagel et al 2001): àrea de territori i ecosis
tema aquàtic necessàries per a produir el recursos neces
saris i assimilar els residus generats per una població amb
un cert nivell de vida. A finals del 90, la superfície produc
tiva era de 1,7 hectàrees per càpita (ha/p) quan un euro
peu n'utilitzàvem 5 ha/p i un nord-amèrica 9 ha/po És just?

Decisions mediambientals com la ubicació d'un aboca
dor es prenen, en principi, per criteris tècnics i econòmics;
sols al final del procés, els ciutadans podem al'legar a un
projecte ja decidit. Hom pensa que han de ser els experts,
els tècnics, els que han de decidir. Però, ¿són les qües
tions mediambientals quelcom exclusivament tècnic?
Segons Funjtowicz, les ciències mediambientals són una
disciplina "posnormal" perquè estudien fenòmens de gran
incertesa i, el que es posa en joc és molt significatiu per a
la societat. Es passa d'una veritat validada per una comu
nitat restringida d'experts a un altra on tots els elements
socials interessats -comunitat ampliada d'avaluadors
tenen quelcom que aportar. La complexitat de les qües
tions mediambientals exigeix la partició de tothom des de
la generació dels projectes. El Conveni d'Aarhus sobre
l'Accés a la Informació, la Participació del Públic en la
Presa de decisions i l'Accés a la Justícia en Matèria de
Medi Ambient, signat però no ratificat per l'Estat Espanyol,
va en aquesta línia.

¿Conceptes com Justícia Ambiental, Deute Ecològic,
Empremta Ecològica o Participació Pública poden ajudar
nos a determinar on és més just i sostenible instal'lar els
parcs eòlics, abocadors de residus o presons, a les nostres
comarques? Pere Bausà
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ElParc eòlicperjudicarà les aus
text NATALlA SANZ

L
a colònia més nombrosa
de gavina de Adouin que
habita a la Mediterrània
podria veure's amenaça

da si el parc eòlic que s'ha projec
tat construir enfront de la costa de
Vinaròs-Benicarló es converteix
en realitat i no va acompanyat
d'un rigorós estudi d'impacte
ambiental. Les aus, que habiten
prop del Delta de l'Ebre, podrien
veure en perill la seva supervivèn
cia si no es tenen en compte una
sèrie de condicionaments neces
sarís per a assegurar que no es
modificarà el seu hàbitat natural ja
que, en cas contrari, aquesta colò
nia podria arribar a desaparèixer.
La resta de poblacions de l'àrea
mediterrània podrien córrer la
mateixa sort, ja que presenten
una enorme dependència de la
colònia del Delta, pel que les con
seqüències podrien ser desastro
ses per a tota l'espècie, que per la
seva fragilitat, depèn de delicats
equilibris.
José Luis Añó, membre de la
Societat Espanyola Ornitològica,
ha explicat que l'estudi d'impacte
ha d'assegurar en primer lloc "que
el parc no reduirà els recursos trò
fics de l'àrea", és a dir, que no
tinga influències sobre les pobla
cions de peixos i de plàncton, que
constitueixen, juntament amb els
descartes de les barques, l'ali
mentació de la gavina. Durant el
període reproductor, la gavina
necessita molts recursos, i a dife
rència d'altres aus, depèn exclusi
vament dels que troba en la zona.
Durant el període de cria, un
moment crític per a la supervivèn
cia de les poblacions, l'alimenta
ció de les cries procedeix del que
troben en aquesta zona. El segon
dels punts és que "ha d'assegurar
que no provocarà interferències
en les rutes migratòries".
En aquest sentit, el Delta de l'Ebre
és una de les més importants

àrees de descans en les rutes
migratòries de les aus. El parc
tampoc ha d'interferir en les rutes
de dispersió post-nupcial i de rea
grupament de la colònia. Si les
aus desplacen els seus vols a la
zona més pròxima a la costa com
a conseqüència de la instal·lació
del parc eòlic, sofriran la pressió
dels predadors. Si per contra, els
vols es desplacen mar endins, les
aus s'exposen als canvis climàtics
de setembre, mes de gran pas
migratori.
D'altra banda, s'ha d'evitar que les
aus col·lisionen amb els genera
dors, fet que pot arribar a produir
se sota condicions climatològi
ques adverses (boira, pluja, forts
vents), o en els vols nocturns de la
gavina o d'altres moltes aus.
També deu assegurar-se que no
es produiran turbulències d'aire
que puguen desequilibrar o absor-
bir a les aus. .

RECUPERACiÓ DE L'ESPÈCIE
Fa unes desenes d'anys, aquesta
gavina es trobava en perill d'extin
ció. Sobre els escassos exem
plars que constituïen la colònia del
Delta, es van iniciar treballs enca
minats a protegir aquesta espècie
i aconseguir la seva recuperació.
Gràcies a aquest esforç, la gavina
ha sobreviscut, i avui, vàries de
les colònies del Mediterrani són

subsidiàries de la del Delta. Si
aquesta colònia desaparegués, el
futur de l'espècie estaria hipote
cat, ja que les altres colònies
depenen de l'aport poblacional de
les aus que provenen del Delta.
La gavina corsa és una espècie
fràgil d'hàbits molt definits, i la
seva ductilitat és molt escassa.
Mentre que altres aus, l'alimenta
ció de les quals depèn en part
dels descartes de les embarca
cions de pesca, acudeixen als
abocadors en època de veda, la
gavina del Delta roman en el seu
entorn habitual. La corsa s'alimen
ta en una franja compresa entre
la línia de costa i uns pocs quilò
metres mar endins. AI llarg del
període pre-reproductor, la gavina
ha d'acumular una gran quantitat
de greix, que obté del peix. Així,
un canvi brusc de l'entorn on s'ali
menta, provocaria el fracàs repro
ductiu. Qualsevol alteració dels
recursos tròfics de l'espècie pot
ser catastròfica, perquè quatre o
cinc anys de baix èxit reproductor
posarien en greu perill la continuï
tat de l'espècie en tota l'àrea
mediterrània.
L'esforç de 20 anys no hauria ser
vit de res.
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ElParc eòlicperjudicarà les aus
text NATALlA SANZ

L
a colònia més nombrosa
de gavina de Adouin que
habita a la Mediterrània
podria veure's amenaça

da si el parc eòlic que s'ha projec
tat construir enfront de la costa de
Vinaròs-Benicarló es converteix
en realitat i no va acompanyat
d'un rigorós estudi d'impacte
ambiental. Les aus, que habiten
prop del Delta de l'Ebre, podrien
veure en perill la seva supervivèn
cia si no es tenen en compte una
sèrie de condicionaments neces
sarís per a assegurar que no es
modificarà el seu hàbitat natural ja
que, en cas contrari, aquesta colò
nia podria arribar a desaparèixer.
La resta de poblacions de l'àrea
mediterrània podrien córrer la
mateixa sort, ja que presenten
una enorme dependència de la
colònia del Delta, pel que les con
seqüències podrien ser desastro
ses per a tota l'espècie, que per la
seva fragilitat, depèn de delicats
equilibris.
José Luis Añó, membre de la
Societat Espanyola Ornitològica,
ha explicat que l'estudi d'impacte
ha d'assegurar en primer lloc "que
el parc no reduirà els recursos trò
fics de l'àrea", és a dir, que no
tinga influències sobre les pobla
cions de peixos i de plàncton, que
constitueixen, juntament amb els
descartes de les barques, l'ali
mentació de la gavina. Durant el
període reproductor, la gavina
necessita molts recursos, i a dife
rència d'altres aus, depèn exclusi
vament dels que troba en la zona.
Durant el període de cria, un
moment crític per a la supervivèn
cia de les poblacions, l'alimenta
ció de les cries procedeix del que
troben en aquesta zona. El segon
dels punts és que "ha d'assegurar
que no provocarà interferències
en les rutes migratòries".
En aquest sentit, el Delta de l'Ebre
és una de les més importants

àrees de descans en les rutes
migratòries de les aus. El parc
tampoc ha d'interferir en les rutes
de dispersió post-nupcial i de rea
grupament de la colònia. Si les
aus desplacen els seus vols a la
zona més pròxima a la costa com
a conseqüència de la instal·lació
del parc eòlic, sofriran la pressió
dels predadors. Si per contra, els
vols es desplacen mar endins, les
aus s'exposen als canvis climàtics
de setembre, mes de gran pas
migratori.
D'altra banda, s'ha d'evitar que les
aus col·lisionen amb els genera
dors, fet que pot arribar a produir
se sota condicions climatològi
ques adverses (boira, pluja, forts
vents), o en els vols nocturns de la
gavina o d'altres moltes aus.
També deu assegurar-se que no
es produiran turbulències d'aire
que puguen desequilibrar o absor-
bir a les aus. .

RECUPERACiÓ DE L'ESPÈCIE
Fa unes desenes d'anys, aquesta
gavina es trobava en perill d'extin
ció. Sobre els escassos exem
plars que constituïen la colònia del
Delta, es van iniciar treballs enca
minats a protegir aquesta espècie
i aconseguir la seva recuperació.
Gràcies a aquest esforç, la gavina
ha sobreviscut, i avui, vàries de
les colònies del Mediterrani són

subsidiàries de la del Delta. Si
aquesta colònia desaparegués, el
futur de l'espècie estaria hipote
cat, ja que les altres colònies
depenen de l'aport poblacional de
les aus que provenen del Delta.
La gavina corsa és una espècie
fràgil d'hàbits molt definits, i la
seva ductilitat és molt escassa.
Mentre que altres aus, l'alimenta
ció de les quals depèn en part
dels descartes de les embarca
cions de pesca, acudeixen als
abocadors en època de veda, la
gavina del Delta roman en el seu
entorn habitual. La corsa s'alimen
ta en una franja compresa entre
la línia de costa i uns pocs quilò
metres mar endins. AI llarg del
període pre-reproductor, la gavina
ha d'acumular una gran quantitat
de greix, que obté del peix. Així,
un canvi brusc de l'entorn on s'ali
menta, provocaria el fracàs repro
ductiu. Qualsevol alteració dels
recursos tròfics de l'espècie pot
ser catastròfica, perquè quatre o
cinc anys de baix èxit reproductor
posarien en greu perill la continuï
tat de l'espècie en tota l'àrea
mediterrània.
L'esforç de 20 anys no hauria ser
vit de res.
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Columnisme literari
JOSEP IGUAL. Prosas

meridionales. València.
Brosquil Edicions. 2004

Confesso que a l'hora de
comprar un periòdk la moti
vació principal són els seus
columnistes, sobretot aquells
que van més enllà del simple
comentari polític d'actualitat
i tracten sempre d'oferir-nos
una petita peça literària,
poder llegir per només un
euro Juan José Milhís,
Manuel Vicent, Quim Monzó,
Enric Soria, Joan F. Mira,
Maruja Torres o Eduardo
Haro Tecglen és tot un luxe.

.EI principal problema d'a
quests articles és la seua vida
efímera, per això són d'agrair
llibres com aquest que ens
ocupa. Josep Igual és d'aques
ta classe d'articulistes que sempre va més enllà del
simple comentari de la notícia d'actualitat i busca
sempre aquell detall que converteix l'article en peça
literària.

Prosas meridionales arreplega un conjunt de tren
ta cinc articles publicats al llarg dels anys 1999 i
2000 al diari ABC en les seues edicions valenciana i
estatal, i amb el qual l'escriptor de Benicarló va
guanyar el Premi d'Autors Benicarlandos 2003. Un
dels temes que més sovint apareix al llibre és l'elogi
o reivindicació de personatges tant diversos com ara
Luis Alberto de Cuenca, Fernando Peiró Coronado,

Sebastià Juan Arbó, Curro
Romero, Azorín o Sofia
Loren.

Una altra constant que tro
bem en aquest recull d'arti
cles és el paisatge del
Maestrat i de Els Ports,
apunts sobre Ja seua història,
tradicions, festes, costums,
però tam bé aJgu na crítica
sobretot a Ja pèrdua d'algu
nes de les seus arrels.

Tam bé té presència la crò
nica cultural, com la crítica
de la mala televisió, o l'espe
rança en el futur encarnada
en una jove amb un llibre de
poesia. De vegades una imat
ge de la vida quotidiana és
l'excusa per a desenvolupar
una petita història.

Prosas meridionaJes és el
. primer llibre en castellà de

Josep Igual, en ell es veu la petjada, com el propi
autor indica en el pròleg, dels grans mestres de la
postguerra, al que jo afegiria també Francisco
Umbral, sense el mal geni de l'escriptor de
Valladolid. Tot i això Josep Igual ha sabut desenvo
lupar un estil personal i inconfusible, en uns articles
que ens deixen regust a poc i que ens fan desitjar que
aviat puga tenir tribuna en algun mitjà per a seguir
fruint de tant acurada prosa.

Josep Manuel San Abdón

Ctra. N 3'40, km 142
Tel: 964400768 • Vinaròs

AUTO ESTELLER

:",!,1_"'"

ESTELLER IMPORT
Entrada taller: Pg. Febrer Soriano

Exposició: Avda. Magallanes, 1
Tel: 964471708· Benicarló ,""
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El CamíAragonés-Salvador-Primitiu
Etapa 1.- L'Agüelo

Somport - Canfranc - Villanúa - Castiello - Jaca

text TONYO FIBLA

~
ortim a les 7:30 de l'al
berg i en ser a l'estació
de Canfranc trobem que
ja ens espera Manola

Fanecades. Encara no són les
nou del matí i ja el tenim amb
nosaltres. Anem al punt d'informa
ció però està tancat. Seguim cap

. al poble i allí esmorzarem. Manola
segueix tan pallissa com ahir.
Després d'omplir l'estomac reem
prenem la marxa però cadascú va
al seu pas. Com enguany no m'he
preparat gens i no estic entrenat,
les cames no em van.

A Castiello, poble molt bonic
paro a beure. Em falten uns 6 qui
lòmetres i quasi no puc seguir.
Vicent ja fa estona que deu estar
a Jaca però Rosa encara anirà
pels voltants de Villanua.

L'entrada a Jaca se'm fa llarga
i pesada. Sort que he trobat una
persona tocant de la caserna de
la benemèrita, crec que un civi/e
ro, que m'ha explicat molt bé el
camí que he de seguir per a aple
gar a la catedral. Suposo que allí
trobaré a la gent.

A la plaça he trobat a Manola,
Vicent i Amador. Són més de les
tres. Després de descansar més

d'una hora esperant a Rosa i a
Alícia anem cap a l'alberg. Una
jove hospitalera, polaca i molt
simpàtica, ens atén la mar de bé.

Quan estem fent la bugada es
presenten Rosa i Alícia.

Estic molt cansat, han sigut
quasi 32 quilòmetres tots de bai
xada i sense entrenar. Em fan mal
els peus i els genolls, és per això
que em gito una estona. No puc
dormir pel soroll que fan els pele
grins i veig com el dia es va enfos
quint. AI poc temps es posa a
ploure, caure pedra i tronar. Ens
aixequem a veure com plou des
de la terrassa de l'alberg.

Quan para de ploure anem a
visitar la ciutat. En concret la cate
dral. Vicent està nerviós, tot són
presses.

Jo, després de la primèra i llar
ga etapa estava gitat descansant,
serien les sis de la tarde i sento
que un senyor ja major li diu algu
na cosa a Vicent. Pel que veig,
Vicent lo li fa massa cas. Es veu
que el senyor va sol i busca algun
grup per a afegir-se. L'avi va pre
guntant amb qui es pot ajuntar
però sembla que ningú li fa massa
cas.

El fet és que ja de nit, quan tots
dormim, o intentem dormir, aquest

senyor es posa a roncar d'una
manera salvatge: un tractor amb
retobato.

No es poden imaginar els
brams de Vicent, menys que no
és fill de sa mare li diu de tot. Tot
l'alberg despert, Vicent cridant i
l'agüe/o dormint i roncant. No sé si
la gent no pot dormir pels sorolls
nasso-guturals de l'home o pels
brams de Vicent.

La cosa no és qüestió de
minuts, no. É tota la nit. Si en
algun moment el bon senyor es
desperta a l'instant ja torna a
remugar. El tractor no para llaurar
en tota la nit a la vora del llit. Sort
que Vicent no li ha fet cas, que si
ens l'afillem i el portem tota la set
mana, la faena es nostra!

És un home andalús, major,
baixet, de garra curta i un poc
gros, potser massa gros. Els 65 ja
no els complirà. I molt parlador! (I
nosaltres ja portem a Manola). No
se'l veu massa caminador, llavors
pot ser que ens retarde molt en
les etapes si és que l'hem d'espe
rar. I el que és pitjor, si totes les
nits ha de retobatar el tros, la
faena és nostra. Suposo que tro
barà algú que vaja al seu pas.

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••

laveUdebenicarlo

-



~ ~ ~ ~ ESPORTS ~ ~ ~

Bon debut: CDB, 2 - Betxí, 1
text RODOLFO SERRANO

PACO DELCASTILLO

ü1 rop de vint persones,
incloent-hi l'àrbitre,
pul·lulen per l'interior de
l'àrea del Betxí.

Majoritàriament la marabunta es
concentra al voltant del punt de
penal. Uns criden, uns altres ges
ticulen, hi ha qui dóna instruccions
o qui agafa el rival per la samarre
ta, tots tenen però la vista posada
en l'esfèrica. A gairebé cinc
metres de l'escena, acaronant la
pilota, Gus és l'únic que no mira
els seus peus. També els prop de
tres-cents espectadors, els mem
bres de les dues banquetes i les
forces de l'ordre públic estan
absorts en la contemplació del
baló. Hi ha qui li crida golut a Gus,
hi ha qui l'envia a fer punyetes o
se li'n recorda de la parentela.
Enmig d'aquest embadaliment
general el controvertit jugador del
Benicarló ha alçat el cap i ha vist
tot l'enrenou format al seu voltant,
ha ajopit el cap i ha connectat un
xut suau que ha aconseguit que el
baló descriga una bonica paràbo
la per sobre de tota la jauria de
futbolistes i que s'introduesca
sense remei al fons de la porteria
visitant. I tot això en no més d'uns
pocs segons. Deliri a la graderia,
embogiment a la banqueta local i
èxtasi a tot arreu. No van sortir
els mocadors perquè es comprén
que tots els que hi érem ens tor
quem el nas amb el colze però va
haver qui fins i tot es va atrevir
amb unes espectaculars reverèn
cies a dos mans. Un gol que val
més dels sis euros de l'entrada.
Un gol que si el marca Raúl
Gonzalez, és un dir, es queda de
titular a la selecció espanyola de
per vida i un gol que si el canta el
malaguanyat Prats Cañete passa
als anals de la història balompèdi
ca universal. Els que no som
massa partidaris de Gus, del polè
mic Gus, ens la vam haver d'em-

beinar i suportar amb estoïcisme
els comentaris dels seus acèrrims
seguidors.

Abans de l'inici del partit es va
guardar un minut de silencia per la
mort, precisament, de l'esmentat
senyor Prats Cañete. No ho vaig
acabar d'entendre, no li llevaré jo
cap mèrit a la veu del NO-DO,
però trobo que aquest home ens
queda una mica lluny, no ? Qui ho
decideix això dels minuts de silen
ci? Potser convindria fixar uns cri
teris perquè de vegades volem
semblar un equip de primera divi
sió i el que fem en realitat és riure.
En fi, que Déu el tinga a la glòria i
bona cosa d'anys que ens vaja al
davant.

Per ser el primer partit de lliga
la veritat és que no va pujar al
municipal de la Carxofa tant de
públic com haguera estat desitja
ble per les expectatives creades
per l'equip; els de sempre i quatre
més que no sabien on pondre.

El Benicarló va començar domi
nant i, als pocs minuts, un tal
Cristian 11 va errar una d'aquelles
jugades semblants a les carambo
les que diuen que li posaven a
Felip 11. Arribades a l'àrea amb
perill -en especial per la banda
esquerra del famós De la Fuente
fins que en bonica combinació
precisament Cristian 11 va fusilar
una també bonica passada preci
sament també de De la Fuente.
Als pocs minuts, la jugada del par
tit i el deliri. Amb un tranquil·litza
dor dos a zero es va arribar a la
mitja part.

Als set o deu minuts de la
represa l'àrbitre, aplicant el regla
ment amb un rigor excessiu, va
expulsar Dario i ens va deixar en
inferioritat numèrica que es diu.
Encara amb deu vam fer un parell
de xuts al pal, però en una bada
da defensiva ens van marcar els
bextinencs. Els fantasmes de
sempre van començar a aparéi
xer-se pel camp de futbol. A patir.
No és que feren els forasters cap
cosa de l'altre món, però és que la

pilota es passava més temps fent
el colom pel voltant de la nostra
àrea que per cap altre lloc. Fins i
tot els rebutjos fora del terreny de
joc a la desesperada eren aplau
dits pel respectable. Els més
impaéients cridaven allò tan cone
gut d'arbitro, la hora i els més
hàbils imitaven amb la boca el xiu
lit final. La cosa no va passar a
majors i superats els cinc minuts
del temps reglamentari i després
d'haver tret un córner els foras
ters, el col·legiat senyor Falomir 
exlateral esquerre per cert del
Betxi- va indicar el camí dels ves
tidors i ens va deixar a tots ben
alleujats.

Malgrat els patiments darrers,
el CDB es va mostrar molt i molt
superior al seu rival i tan animat
em van deixar que estic disposat a
anar, fins i tot, a algun partit fora.
Ara hem de fer dos jornades
seguides com a visitants. Serà
una bona ocasió per comprovar
on podem arribar.

LA NOTA. El Benicarló ha estre
nat marcador, un bonic marcador
patrocinat per l'empresa JJP i que
s'ha ubicat a la sortida dels vesti
dors, entre les banquetes. El mal
és que alguna ment pensant, en
un excés de cavallerositat, ha
posat primer el marcador dels visi
tants i després el dels locals i és
així com un es pot ben bé confon
dre i pensar que els visitants
tenen els gols dels locals i els
locals els dels visitants. No sé si
m'explico...
LA SENTÈNCIA. "Açò no ho
entenc, l'any passat tenia el car
net de soci número sis i enguany
tinc el número set", el tio Cinto
Foix preocupat perquè haja res
suscitat algú amb el número més
baix que ell i li l'hagen tornat a
donar. Quines coses passen.
ELS GOLS. TOTS ELS GOL.
Cristian 11 (1) i Gus (1 que hauria
de valdre per tres o més).
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ElBarça s'endú el Torneig Junior
text REDACCiÓ

II
I Vlé Torneig
Nacional Junior
Ciutat de Benicarló,
organitzat pel Club

Bàsquet Benicarló, va finalit
zar diumenge amb el FC
Barcelona com a campió. Els
resultats del torneig van que
dar així:
Semifinals:
Pamesa València 73 DKV
Joventut 87
Reial Madrid 67 FC
Barcelona 76
Final
FC Barcelona 91 - DKV
Joventut 81
Tercer i quart lloc
Pamesa València 70 - Reial
Madrid 69
Millor jugador Xavier Rey

(FC Barcelona) Nascut el
1987
Màxim encistellador Pau
Ribas (DKV Joventut) Nascut
el 1987.
Han estat moltes les persona
litats que s'han apropat fins al
pavelló de Benicarlo, però
destaquem: Epi, ex jugador
del FC Barcelona, Juan Roig,
president del Pamesa
València, Manolo Real, direc
tor esportiu del Pamesa
València, Angel Fernàndez,
director de cantera del
Pamesa València, Miguel
López-Abril, entrenador del
Pamesa Castelló de LEB 2,
Guillermo Prats, director
general del Pamesa Castelló
de LEB 2 i Ramón García
Mochales, entrenador del
Augimar Vinaròs.

Cursa a peu - Càlig 2004
El dia 5 de setembre a

les 10 de la matinada i
dins les Festes de la Mare
de Deu dels Socors, va
tindre lloc la cursa a peu
a Càlig ,organitzada pel
Club Atletisme Baix
Maestrat i patrocinat per
l'Associació Amics Verge
del Socors.

Per categories en
Absoluta Masc ler. José
A. Añón de la Sènia, 2n
Jesús Flores del Baix
Maestrat i 3er. Joaquim
Sanz del Càlig CE. En
Absol. Fem. 1" Remedios Gil del MonteIIs, 2" Alba
Sànchez de CE Vinaròs i 3" Geno Cervera del Baix
Maestrat.

En Cadet Masc. 1er. Adria Badi del Baix Maestrat,
20 Gonzaib Bayarri del Càlig i 3er. Ruben Borras del
Càlig. En Infantil Masc. 1er Eric Noia del Baix
Maestrat, 2n Alejandro Marza del Baix Maestrat i 3er
Adrian Castillo del Baix Maestrat. I en Infantil Fem.

Tamera C.
En Alevin Masc. ler

Francisco Ferrer del
Baix Maestrat, 2n Pablo
GassuIIa del Càlig i 3er
Javi Giner del Baix
Maestrat. I en Alevin
Fem. 1" Vanessa Marzal
del Baix Maestrat i 2"
Veronica Acualio del
Càlig.

En Benjamí Masc.ler
Alex Segarra del Baix
Maestrat, 2n Jesus
Marza del baix
Maestrat i 3er Juan Ri

del Càlig. I en Benjamin Fem. 1" Nerea Ruiz del Baix
Maestrat, 2" Pepa Fabregat del Baix Maestrat i 3"
Angela Querol del San Mateu.

En Iniciació Fem. 1" Laia B. del Càlig, 2" Maite
Serrat del Baix Maestrat i 3" Andrea Pruñonosa del
Càlig. I en Iniciació Masc. ler Pol NoIIa del Baix
Maestrat, 2n Cristian Gomez del Calig i 3er Gerard
Serrat del Baix Maestrat.

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••
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Per Xavi Burriel
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SATURADES, SENSE MUSEU,
;

SENSE PROGRAMACIO
CULTURAL, AIXÒ l
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La Banda de Bandes a Peníscola
La Banda de la Federació de

Societats Musicals de la Comunitat
Valenciana actuarà el proper 19 de
setembre a les 19h al Palau de
Congressos de Peníscola. L'última
vegada que aquesta agrupació va
actuar per les nostres terres va ser
en ocasió la lla Assemblea de
Societats Musicals celebrada a
Benicarló l'any 1979. En l'edició
d'enguany, la Banda Federal, for
mada per 100 músics seleccionats
de totes les agrupacions musicals de
la CV, oferirà un programa amb
obres d'autors valencians

(Bernardo A. Ferrero, F.A. Bort,
Pascual Martínez o Pablo Anglés), i
serà dirigida per tres directors:
Jaime Belda en representació
d'Alacant,Pascual Martínez per
València y Pablo Anglés per
Castelló.

Aquest concert s'emmarca dins
la gira que aquesta agrupació va
iniciar el 12 de setembre a
l'Auditori TAMA d'Aldaia, que
continuarà el 18 a l'Aula de
Cultura de la CAM d'Alacant i que
finalitzarà, momentàniament, els
dies 10 i 11 d'octubre a Santiago de

Com postela i Carn bados
(Pontevadra), clausurant en el pri
mer d'aquests concerts la IX
assamblea anual de la
Confederación Estatal de
Sociedades Musicales.

Es tracta sens dubte d'una ocasió
exceHent d'escoltar la banda que
representa el conjunt de les socie
tats musicals valencianes, bandes
de trajectòries de més de dos-cents
anys en molts casos i exponent,
sense dubte, de la cultura musical
de tots els valencians.
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